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صادرات 12.2 میلیارد دلاری زنجیره معدن و 
صنایع معدنی در سال 1401

شرکت های بخش معدن و صنایع معدنی در 12 ماهه سال گذشته، 48 میلیون و 689 
هزار و 800 تن محصول به ارزش 12 میلیارد و 239 میلیون دلار به خارج صادر کردند.

صادرات زنجیره بخش معدن و صنایع معدنی در سال 1401 به بیش از 12 میلیارد و 200 میلیون دلار 
رسید که در مقایسه با سال پیش از آن، از نظر وزنی 3.4 درصد رشد نشان می دهد.بنا بر اعلام سازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، شرکت های بخش معدن و صنایع معدنی در 12 ماهه سال 
گذشــته، 48 میلیون و 689 هزار و 800 تن محصول به ارزش 12 میلیارد و 239 میلیون دلار به خارج 
صادر کردند. این میزان صادرات از نظر ارزشــی7.6 درصد کاهش نشان می دهد.محدودیت های انرژی 
)گاز و برق( در سال گذشته، از جمله عوامل مربوط به کاهش زنجیره تولید و صادرات برخی محصولات 
بوده است.در این میان، میزان صادرات زنجیره فولاد پنج میلیارد و 760 میلیون دلار، زنجیره مس یگک 
 میلیارد و 577 میلیون دلار، زنجیره آلومینیم 973.3 میلیون دلار، گندله 626.3 میلیون دلار، زنجیره روی
 597 میلیون دلار، زغال ســنگ و کک 453.7 میلیون دلار، زنجیره ســیمان 343.2 میلیون دلار، آهن 
 اســفنجی 206.1 میلیون دلار، انواع سنگ و محصولات مرتبط 199.7 میلیون دلار، زنجیره مولیبدن
  111.1 میلیون دلار، کنســانتره آهــن 90 میلیون دلار، انواع فرو 81.6 میلیون دلار و زنجیره ســرب

 80.2 میلیون دلار بود.همچنین سال 1401، محصولات دیگری در بخش معدن و صنایع معدنی همچون 
کروم، آنتیموان، میکا، تیتان، فلزات گرانبها، نیکل و غیره صادر شدند.افزون بر این در سال 1401، نزدیک 
 به چهار میلیون و 484 هزار و 800 تن انواع محصولات معدنی به ارزش چهار میلیارد و 995 میلیون و
 200 هزار دلار برای تامین نیاز کارخانه های داخلی وارد کشور شد که در مقایسه با سال 1400، از نظر 

ارزشی 27.5 درصد و از نظر وزنی 3.9 درصد رشد داشت.

قطار مستقیم کربلا به اربعین امسال نمی رسد
به گفته مدیر روابط عمومی راه آهن، با این فرض که طرف عراقی به وعده هایش در 
خصوص خط ریلی شلمچه - بصره عمل کند، ساخت این پروژه حداقل 18 ماه زمان 

می برد؛ بنابراین قطعا قطار مستقیم کربلاء به اربعین امسال نمی رسد.
جلال مختاری درباره راه آهن مســتقیم تهران - کربلاء اظهار کرد: اگر همه چیز به درستی در ایران و 
عراق پیش برود، با این فرض که طرف عراقی به وعده هایش عمل کند، ساخت این پروژه حداقل 18 ماه 
زمان می برد؛ بنابراین قطعا قطار مستقیم کربلا به اربعین امسال نمی رسد.وی ادامه داد: البته قطار ترکیبی از 
تهران به کربلاء از سال گذشته هم وجود داشته؛ به این ترتیب که مسافران با قطار تا شلمچه می روند و از 
آنجا یک مسیر 30  کیلومتری را با اتوبوس تا بصره رفته و از بصره هم با قطار به کربلاء می روند؛ اما اگر 
بنا باشد قطار مستقیم به کربلا ساخته شود، کمتر از 18 ماه شدنی نیست.مدیر روابط عمومی راه آهن درباره 
چگونگی ساخت این پروژه راه آهن مستقیم شلمچه - بصره توضیح داد: این پروژه 30 کیلومتر روی زمین 
پیش می رود بعد به یک پل روی اروندرود یا شط العرب می رسد که به لحاظ فنی پیچیدگی هایی دارد.  هزینه 
مین روبی زمین با ایران است و پل را هم قرار است ایران بسازد؛ اما هزینه ساخت مسیر با عراق خواهد بود و 
اعلام کرده که 215 میلیارد دینار عراقی هم برای این پروژه هزینه کند.مختاری در پاسخ به اینکه قرار بود تا 
پایان ماه رمضان وضعیت تحویل زمین ها به ایران برای مین روبی انجام شود و این موضوع به کجا رسیده، 
بیان کرد: اینکه چه اتفاق جدیدی می افتد، هنوز مشخص نیست. هفته پیش وزیر راه به همراه مدیرعامل 
راه آهن به سوریه رفته بودند و بعد هم سفر استانی آقای وزیر و مدیرعامل راه آهن به خوزستان بود و فرصتی 
در این زمینه فراهم نشد. اما احتمالا در هفته های آینده هماهنگی هایی با طرف عراقی صورت می گیرد که 

در اولین فرصت این کار انجام شود.

ضعف قانون گذاری در بازار مسکن
ادامه از صفحه یک- در ایران پفک هم قیمت گذاری و تعزیر دارد، اما مسکن را اگر مالک و موجر متری 
یک میلیارد دلار هم اعلام کند، نه گرانفروشی به حساب می آید و نه خریدار و مستاجر می توانند به  جایی 
شکایت کنند. حتی استهلاک هم در ساختمان های ایران صفر در نظر گرفته می شود و هر تجهیزی، حتی 
اگر 10 سال از عمر مفید آن گذشته باشد، باید توسط مستاجر فعلی تمام و کمال تعمیر و جایگزین شود. 
سهم املاکی ها در تعیین نرخ ملک و اجاره از نمایندگان مجلس بیشتر است و املاکی ها فراتر از نمایندگان 
قانون گذاری می کنند و از کمیسیون قراردادهای اجاره مستاجران حقیقی مالیات بر ارزش افزوده می گیرند!باید 
میزان افزایش اجاره بها تنها به وسیله دولت با شهرداری ها صورت پذیرد نه برپایه قسط و هزینه مالکان و 
بی اخلاقی املاکی ها که باعث رشد سوداگری در این بازار مهم می شوند، دقیقا مانند بسیاری از کشورهای 
اروپایی و به ویژه اسکاندیناوی که تابع این قانون هستند.اکنون در بسیاری از شهرهای ایران تمام حداقل 
مزد کارگری و کارمندی، کفایت اجاره یک واحد مسکونی متعارف را ندارد. دوره انتظار برای خانه دار شدن به 
قول شهردار تهران به 69 سال رسیده است. این یعنی با 2 بار بازنشسته شدن هم امکان خرید خانه در ایران 
وجود ندارد.این موضوع اهمیت دارد که ساخت مسکن به جای دپوی، مشمول ارزان ترین وام ها و تسهیلات 
باشد. کمک به خانه دار شدن مردم از درمان مشکلات اجتماعی مستاجران به مراتب کمتر است. همچنین 
باید مقابل تصویب قوانین بی هدف و پوچ نظیر قانون مالیات بر خانه های لوکس و قانون مالیات بر خانه های 
 خالی را گرفت. تمامی قراردادهای اجاره مثل ایتالیا و استرالیا باید حداقل 5ساله باشد، اجاره نباید بیش از

 30 درصد درآمد مستاجران را شامل شود.
در ایران رهن یا ودیعه مســتاجر، در یک ظلم آشکار به صورت قرض الحسنه و با ارزش زمانی صفر در 
نظر گرفته می شود؛ اما نرخ ملک جاری است. در یک نامعادله و از 5 سال پیش تاکنون، ودیعه مستاجران 
92 درصد قدرت خرید خود را از دست داده و مستاجران در این نامعادله، مسئول جبران کاهش ارزش پول 
ملی در نظر گرفته  شده اند. بخش دیگر ماجرا به تورم افسارگسیخته مسکن برمی گردد که باز هم مستاجر 
مجبور به جبران کم کاری مسئولان هستند و وجه سوم ماجرا وام های ودیعه ای است که برای جلوگیری از 
کاهش قیمت ها در این بازار تصویب، اما به ندرت پرداخت می شود.طرح هایی مثل مالیات بر خانه های لوکس 
و خانه های خالی، یک توهین به قانون گذاری و یک اشتباه حقوقی بود، چرا که تا زمانی که قیمت گذاری 
کنترل نشود، هرگونه مالیات یا عوارضی به راحتی به قیمت ها افزوده و باعث تشنج بیشتر در بازار مسکن 
می شود؛ باید مسکن سرمایه ای و مسکن مصرفی تفکیک شود.رهن مستاجر تنها باید به اندازه 3 ماه اجاره 
باشد و برای جبران خسارت های احتمالی به ملک یا عدم پرداخت اجاره باشد و در پایان دوره اجاره با سود 
متعلقه به مستاجر بازگردانده شود )مثل کشور آلمان(. اکنون ارزش زمانی ودیعه مستاجران در یک عرف غلط 

صفر منظور شده چرا که ودیعه قرض الحسنه، یک اقدام نادرست است.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون عمران مجلس از دو راهکار دولت 
برای رونق بخشی به ساخت مسکن با مشارکت 
مردم خبر داد و گفت: در این برنامه دولت به دنبال 
واگذاری زمین به مردم و مشارکت با سازندگان به 

جای پرداخت تسهیلات بانکی است.
رئیس جمهــور در آیین روز کارگر با تأکید بر اهمیت تأمین 
مسکن برای کارگران ساخت سالانه یک میلیون مسکن را نیاز 
کشور دانست و با تاکید بر اینکه نیازهای انباشته سالهای گذشته 
مسکن مشکل امروز را تشدید کرده است، خواستار آن شد که 
شرکت های تولیدی با همکاری تعاونی های مسکن و ادارات 

راه و شهرسازی این مشکل را در جامعه کارگری حل کنند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی اظهار داشت: در کشور زمین کم 
نداریم و دولت برای تامین زمین جهت ساخت مسکن کارگران 
مساعدت لازم را خواهد داشت تا مشکل افراد فاقد مسکن و 

کسانی که دغدغه مسکن دارند را برطرف کنیم.
در همین ارتباط اقبال شاکری عضو کمیسیون عمران مجلس 
در گفت وگو با خبرنگار ایرنا جزئیات بیشتری از برنامه دولت 
را ارایه کرد و با اشــاره به حضور مهرداد بذرپــاش وزیر راه و 
شهرســازی و معاونان این وزارتخانه در کمیسیون عمران در 
روزهای گذشته، اظهار داشت: برنامه های ارایه شده از سوی وزیر 
راه به اجرای پروژه های مسکنو بویژه مسکن حمایتی که دولت 

وعده آن را داده است، کمک شایانی کرده و این پروژه ها در هر 
مرحله از پیشرفت باشند، سرعت بیشتری خواهند گرفت.

وی با بیان اینکه هم مردم و هم کمیسیون عمران از برنامه های 
حوزه مسکن حمایت می کنند؛ توضیح داد: »واگذاری اراضی به 
خود مردم و متقاضیان« و »مشارکت دولت با سرمایه گذاران یا 
سازندگان به جای اخذ تسهیلات از بانک ها« دو برنامه ای است 

که دولت در دستور کار قرار داده است.
عضو کمیسیون عمران مجلس درباره جزئیات این دو برنامه 
مسکنی دولت گفت: نخستین کاری که وزارت راه و شهرسازی 
باید انجام دهد، مردمی سازی پروژه های مسکن است و با این 
کار سرعت ساخت طرح ها افزایش می یابد. البته قطار حرکت 
مسکن وزارت راه و شهرسازی هم به سمت همین ریل حرکت 

کرده اما با مقاومت هایی روبه روست.
وی یادآور شد: با واگذاری زمین به خود متقاضیان نهضت ملی 
مسکن در همه شهرها علاوه بر آنکه مردم می توانند با هزینه 
های کمتر و سرعت بالاتر، پروژه ها را به پیش ببرند، دولت هم 
می تواند در سال »مهار تورم، رشد تولید«، به این دو مهم دست 

یافته و غول تورم را زمین بزند.
این نماینده مجلس یادآور شد که بخش زیادی از فعالیت های 
تولیدی در کشور دنباله روی بخش مسکن هستند و با رونق 

ساخت و ساز در کشور، تولید نیز فعال می شود.

شــاکری تصریح کرد: بــا واگذاری زمین به خــود مردم و 
متقاضیان، و ســاخت واحدهای با تراکم پایین و حداکثر 2 تا 
3 طبقه در همه شهرها، شاهد تسریع در اجرای این پروژه ها 
خواهیم بود.نماینده مردم تهران در مجلس ادامه داد: این بهترین 
راه در ساخت مسکن در کشور است و اگر صنعت مسکن راه 

بیفتد، کل تولید در کشور به حرکت در می آید.
وی ادامه داد: در این شــیوه وزارت راه و شهرســازی مردم را 
برای دریافت تسهیلات به بانک ها معرفی کند تاخودشان با هر 
سازنده ای که خواستند، قرارداد ببندند. وزارت راه و شهرسازی 
هم بر اجرای ضوابط شهرسازی نظارت داشته باشد. وزارت نیرو 

نیز برای اعطای انشعابات آب و برق، وزارت نفت برای انشعاب 
گاز و سایر دستگاه های مرتبط با این فرآیند همکاری کنند.

وی خاطرنشان کرد: موضوع دومی که می تواند به تسریع در 
اجرای برنامه نهضت ملی مسکن کمک کند، مشارکت وزارت 
راه و شهرسازی با انبوه سازان و سرمایه گذاران در پروژه هایی 
است که می خواهد، بسازد.شاکری اظهار داشت: در این شیوه 
اگر بانک ها تسهیلات به ساخت مسکن ندادند، دولت با انبوه 
سازان مشارکت کند و در پایان پروژه، هر کدام به اندازه آورده 

خود از سهم واحدهای ساخته شده بردارند.
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: با استفاده از این روش، 
هم سرعت ساخت بالا می رود و هم سازنده مطمئن است به 
سرمایه خود از محل فروش واحدهای ساخته شده می رسد. این 
روش به خصوص برای نوسازی بافت فرسوده بسیار مناسب 
است. به گفته شاکری، بانک ها قرار است 450 میلیون تومان 
تســهیلات ساخت مسکن در تهران و 350 میلیون تومان در 

مراکز استان ها به متقاضیان بپردازند.
وی تأکید کرد: وزیر راه و شهرسازی عزم خود را جزم کرده تا 
واحدهای باقی مانده مسکن مهر و مسکن ملی را که از دولت 
های قبل به این دولت رسیده را تکمیل کند؛ رسانه ها هم باید 
کمک کنند تا این خدمت خوب دولت در بخش مسکن از سوی 

مردم درک شود.

عضو کمیسیون عمران مجلس تشریح کرد:

دو راهکار دولت برای ساخت مسکن؛ از واگذاری زمین تا مشارکت با سازندگان

 صدور پروانه های ساختمانی
 در شهرهای کوچک متوقف شده است

 قیمت گذاری دستوری 
به تولید آسیب وارد می کند

 مجوز بانک مرکزی
 برای واردات کالا با رمز ارز

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس رئیس سازمان توسعه تجارت ایران اعلام کرد؛رییس کمیسیون صنعت و معدن اتاق تهران:

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: انتظار می رود طرح دو 
فوریتی که برای رفع مشکل ایجاد شده در 
صدور پروانه های ساختمانی طراحی شده 
در اسرع وقت و با قید فوریت در مجلس 

شورای اسلامی بررسی شود.
محمدرضا پورابراهیمی در تذکری شفاهی در جلسه 
علنی دیروز مجلس شورای اسلامی بیان کرد: با توجه 
به موضوعی که دیروز صبح در مجلس بحث شد و 

مشکلی که برای صدور پروانه های ساختمانی در شهرهای کوچک ایجاد شده است طرحی آماده شده و در 
نوبت اعلام وصول اســت تا به صورت دو فوریتی در مجلس شورای اسلامی بررسی شود. مردم در سراسر 
کشور به دلیل یک اشتباهی که در متن نهایی پیرامون نحوه محاسبه مبلغی که سازمان تامین اجتماعی بابت 
صدور پروانه ساختمانی در شهرهای کوچک باید دریافت کنند دچار مشکل شده اند. یک بی عدالتی در این حوزه 
رقم خورده است.وی در ادامه اظهار کرد: انتظار می رود دیروز با نظر هیات رئیسه این طرح اعلام وصول شود تا 
مشکل پیش آمده در صدور پروانه های ساختمانی بابت اخذ حق بیمه کارگران ساختمانی از سوی سازمان تامین 
اجتماعی حل شود. در کلانشهرها تغییر چندانی ایجاد نشده است اما در شهرهای کوچک مبلغی که بابت صدور 

پروانه باید پرداخت شود رشد چشمگیری داشته است.
علی نیکزاد که ریاست جلسه علنی مجلس را برعهده داشت در پاسخ به این تذکر بیان کرد: این موضوع 
اهمیت بسیار زیادی دارد و قطعا در زمانی که نمایندگان به حوزه انتخابیه رفته اند با آنها پیرامون این موضوع 
مراجعه شده است. در مجلس شورای اسلامی طرحی ارائه شد که چهار الی شش درصد قیمت منطقه ای برای 
صدور پروانه ساختمانی به عنوان حق بیمه کارگران ساختمانی به تامین اجتماعی پرداخت شود اما منظور ما در 
قانون چهار الی شش درصد قیمت منطقه ای بود اما در نهایت چهار الی شش درصد حداقل حقوق و دستمزد 
لحاظ گردیده است، یعنی اگر برای 100 مترمربع مردم بخواهند پروانه بگیرند حدود 20 الی 25 میلیون باید 

پرداخت کنند در حالی که قبلا این مبلغ دو الی سه میلیون تومان بود.

رییس کمیسیون صنعت و معدن اتاق بازرگانی تهران گفت: اقتصاد دستوری در دنیا دارای 
2 حالت است که شامل اقتصاد در زمان بحران یا اقتصاد بیمار می شود؛ اکنون در کشور 
با بحران خاصی مواجه نیستیم، اما اقتصاد دستوری در ساده ترین کالاها اعمال شده که 

باعث آسیب جدی به تولید می شود.
»علی نقیب« دیروز به معایب قیمت گذاری دستوری در کشور اشاره کرد و افزود: متاسفانه در کشور برای 
کوچک ترین تولیدات که تاثیر چندانی را در سفره خانوارها نمی گذارد و نقش زیادی را در بودجه و رفع مشکلات 
دولت ندارد، قیمت دستوری اعمال می شود.وی اظهار داشت: قیمت گذاری دستوری باید برای کالاهای اساسی 
مانند نان باشد که دولت خواهان عدم گران شدن آن است و باید در این زمینه بودجه ای برای آن در نظر گرفته 
شود، اما وقتی قیمت گذاری دستوری برای کالاهای مصرفی ساده مانند خودرو اعمال می شود، این اقدام باعث از 
دست رفتن سلامت اقتصاد کشور می شود.رییس کمیسیون صنعت و معدن اتاق بازرگانی تهران به مشخصات 
اقتصاد سالم اشاره کرد و گفت: در اقتصاد سالم مکانیزم عرضه و تقاضا، تعیین کننده قیمت است، به خصوص 
که مولفه های تولید کالا نیز متغیر است و درگیر قیمت دستوری نمی شود.نقیب با بیان اینکه در این زمینه مواد 
اولیه بر اساس قیمت بازار و تغییرات آن خریداری می شود، و محصول بر اساس قیمت دستوری عرضه خواهد 
شد، تاکید کرد: مسایلی مانند از بین رفتن اشتغال زایی، به خطر افتادن صنایع کشور و سود بردن عده ای دلال از 
دیگر پیامدهای اقتصاد دستوری است که بهتر است رفع جدی آنها مورد توجه مسوولان قرار بگیرد.وی اضافه 
کرد: تداوم روند اقتصاد دستوری در کشور حاصلی جز تعطیلی و از کار افتادن کارخانه ها ندارد که این اتفاق باعث 
بیکار شدن کارگرها و افزایش نرخ بیکاری خواهد شد.این فعال اقتصادی خاطرنشان کرد: در ادامه چنین اتفاقی 
به دلیل به هم خوردن نظم بازار ناشی از قیمت گذاری دستوری آن هم تنها در یک بخش از زنجیره تولید، 
دیگر کارخانه دار توان خرید مواد اولیه به صورت متغیر و البته فروش کالا به قیمت ثابت و دستوری را ندارد که 
این رویکرد به معنای گذاشتن دست اندازی بزرگ در مقابل تولید کشور است.نقیب در مورد اثر ارز ترجیحی در 
قیمت های بازار گفت: از ابتدای اجرایی شدن این طرح در اتاق بازرگانی تهران و سپس در بانک مرکزی و گمرک 
بیان شد که این طرح موفقیتی در اقتصاد نخواهد داشت؛ چراکه مشابه این تصمیم ها را در گذشته تجربه کرده ایم.

وی تاکید کرد: ارزهایی که به شکل رانت از سوی افرادی دریافت شد نه تنها به سود مردم و مصرف کننده نبود؛ 
بلکه به جیب یک عده دلال و رانت خوار سود رساند.

ایران  رئیس سازمان توســعه تجارت 
گفت:بانــک مرکزی مجــوز واردات با 
رمزارزها را صادر کرده است و منتظر تایید 

نهایی وزارت اقتصاد هستیم.
علیرضا پیمان پاک اظهار داشت: فرآیند و بستری 
برپایه بلاکچین تعریف شد تا هم مباحث B2B را 
پوشش دهد و هم پلتفرم های ایرانی با کشورهای 
اطراف ارتبــاط برقرار کند تا بر پایه رمز ارز قابلیت 

مبادله داشته باشد.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: این امر نیازمند یک سامانه بود چرا که سیستمی که براساس 
آن صادرکننده رمز ارز بگیرد و به واردکننده منتقل کند، به فرآیندهای فنی نیاز دارد و مهمتر از آن اینکه باید 

به سامانه جامع تجارت و سامانه های تخصیص ارز بانک مرکزی هم متصل باشد.
پیمان پاک تصریح کرد: با کمک اتاق بازرگانی این سامانه را تعریف و طراحی کردیم که اوایل زمستان 
سال گذشته نیز نهایی و بر بسترهای مرتبط نیز منطبق شد. مشکلی که داشتیم موضوع حساب واسط ریالی 

بود که تعیین تکلیف و این حساب واسط طراحی شد.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران با تاکید براینکه بانک مرکزی مجوز مربوطه را صادر کرده و فقط 
منتظر تأیید نهایی وزارت اقتصاد هستیم، گفت: بنا این بود که اواخر پاییز سال گذشته واردات با استفاده از 
رمز ارز اجرایی شود، اما راه اندازی سامانه و سازکار قانونی، عملیاتی شدن آن را به تعویق انداخت. ضمن 
اینکه با تغییرات در بانک مرکزی مواجه بودیم، اما در حال حاضر کار تقریباً تمام است و به زودی این فرآیند 

عملیاتی خواهد شد.
معاون وزیر صمت اظهار داشت: براساس آمار و اطلاعات وزارت صمت و بانک مرکزی، برخی از واحدهای 
تولیدکننده رمز ارز مجاز در داخل کشور، واردات در ازای رمزارز خودشان انجام دادند که البته عدد بالایی 
نیست و در حد چند ده میلیون دلار است؛ اما برآن اساس فرآیند کار را آزمایش کردیم که عمومیت موضوع 

و راه اندازی سامانه آن از امسال اجرایی خواهد شد.

اینفوگراف

حل ریشه ای قراردادهای موقت کار یک فعال حوزه کار با بیان اینکه قراردادهای موقت تیشه به ریشه امنیت شغلی می زند، 
بر ضرورت تقویت تشــکلات کارگری در مجموعه ها و حضور نمایندگان کارگر تاکید 
کرد و گفت: اگر درصدد اصلاح قانون کار هســتیم باید ریشه ای به موضوع حل مساله 

قراردادهای موقت کار ورود کنیم.
علی اکبر سیارمه با تبریک روز کارگر به جامعه کارگری کشور درباره اهم مطالبات کارگران گفت: یکی از 
دغدغه های جامعه کارگری بحث امنیت شغلی است. سالهای سال است در مجامع مختلف قانونی درباره امنیت 
شغلی صحبت می کنیم و مقام معظم رهبری نیز در فرمایشات خود به اهمیت مقوله امنیت شغلی بسیار تاکید 
می فرمایند.وی ادامه داد: آنچه مسلم است باید ببینیم که امنیت شغلی برای چه به وجود می آید و چرا گفته 
می شود که کارگر برای امرار معاش خود و خانواده باید امنیت شغلی داشته باشد؟ کارگر در قبال انجام کار، 
نیروی خود را اجاره می دهد یا می فروشد تا درآمدی داشته باشد و به وسیله حقوقی که دریافت می کند، معیشت 

خود و خانواده اش را تامین می کند.

این فعال کارگری افزود: امنیت شغلی برای شاغل بودن و دریافت دستمزد برای اداره معیشت خانواده لازم 
است و اگر این مساله تحت شعاع قرار بگیرد، در حقوق و دستمزد و امنیت روانی و اجتماعی و معیشت خانواده 
اثر می گذارد.به گفته سیارمه، هر زمان که برای فرد اشتغال ایجاد کردیم و امنیت شغلی او به وجود آمد و نگرانی 
و دلهره اخراج را نداشت، می توانیم از امنیت شغلی کارگر سخن بگوییم.عضو هیات مدیره کانون انجمن های 
صنفی استان قزوین با بیان اینکه قراردادهای موقت تیشه به ریشه امنیت شغلی زده است، اظهار کرد: اگر 
درصدد اصلاح قانون کار هستیم باید ریشه ای به حل مساله قراردادهای کار ورود و ماده 7 قانون کار را اصلاح 
کنیم. شایسته نیست کارگران با 20 سال کار در کارخانه ها همچنان با قرارداد موقت مشغول کار باشند. قرارداد 

موقت تعریف دارد و ما آن را رعایت نکرده ایم.
وی بر لزوم ایجاد تشکلات کارگری در مجموعه ها تاکید کرد و گفت: تشکلات کارگری در پیگیری امور و 

مطالبات صنفی و حقوقی کارگران و رفع برخی مسایل میان کارگر و کارفرما نقش بسزایی دارند و بازوان اجرایی 
وزارت کار هستند؛ بنابراین همچنان که حضور نمایندگان کارگری در شوراها و مجامع ضروری است و اهمیت 

دارد، باید از ظرفیت تشکل های کارگری هم استفاده شود.
این فعال کارگری با طرح این پرسش که چرا در برخی بنگاه ها از حضور نمایندگان کارگر و ایجاد تشکل 
کارگری در مجموعه جلوگیری می شود؟تاکید کرد: متاسفانه بعضا می بینیم که عده ای از کارفرمایان تا نماینده 
کارگر ثبت و رسمیت خود را از ادارات کار می گیرد، به شکل دیگری با وی برخورد می کنند. درحالی که نماینده 

کارگر یکی از وظایفش استیفای حقوق کارگر در چارچوب قوانین است.
ســیارمه در پایان با تاکید بر تقویت تشکلات کارگری و افزایش نمایندگان کارگر در واحدهای اقتصادی 
و مجموعه ها گفت: اگر دستگاه های ذیربط و متولی نظارت خود را برای ایجاد تشکلات کارگری و حضور 
نمایندگان کارگر، انجمن های صنفی یا شوراهای اسلامی کار به شکل دقیق تری اعمال کنند، بسیاری از 

مجموعه ها از وجود تشکلات کارگری بهره مند می شوند و مشکلات به حداقل می رسد.

تخصیص ارز ارزان؛ به اسم کاغذ به نفع دیگران
اضافه شدن بیش از 50 فروند هواپیما و هلی 

کوپتر به ناوگان هوایی در 18 ماه گذشته

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری خبرداد:

رئیس سندیکای کاغذ و مقوا با بیان اینکه مصرف کاغذ تحریر 
280 تا 380 هزار تن اعلام می شود،گفت: اما به نظر من رقم 
کمتری اســت؛ زیرا به دلیل تخصیص ارز ارزان تر به واردات 
این محصول، برای مصارف دیگر مثل کاغذ ساندویچ، جعبه 
شیرینی و بسته بندی مجدد و صادرات به کشورهای همسایه 

استفاده می شود.
به گزارش ایسنا، ابوالفضل روغنی گلپایگانی در نشست خبری با بیان اینکه 
کاغذ از لحاظ شاخص های توسعه یافتگی یکی از موارد مهم است، اظهار کرد: 
چین اولین تولیدکننده کاغذ در دنیا است و به لحاظ ماشین سازی هم وضعیت 
مناســبی دارد. همچنین سرانه مصرف کاغذ در ایران 22 کیلوگرم، اروپا 58 
کیلوگرم و آمریکا و اسکاندیناوی 180 کیلوگرم است. همچنین کل تولید کاغذ 
در دنیا 380 میلیون تن است.وی با بیان اینکه در حال حاضر مجوز تولید دو 
میلیون و 400 هزار تن کاغذ )به جز تیشو( در کشور وجود دارد که یک میلیون 
و 600 هزار تن تولید می شود، گفت: مصرف سالانه کاغذ بسته بندی 900 
هزار تن است. مصرف کاغذ تحریر نیز 280 تا 380 هزار تن اعلام می شود، 
اما به نظر من رقم کمتری است. در سال های اخیر به این میزان واردات انجام 
شده،اما  به دلیل تخصیص ارز ارزان تر به واردات این محصول ، برای مصارف 
دیگر مثل کاغذ ساندویچ، جعبه شیرینی و بسته بندی مجدد و صادرات به 
کشورهای همسایه استفاده می شود.رئیس سندیکای کاغذ و مقوا با بیان اینکه 
در بخش کاغذ تحریر دولت به دنبال خودکفایی است، گفت: تاکنون ظرفیت 
140 هزار تن تولید کاغذ تحریر در کشور ایجاد شده، اما تولید کاغذ 40 تا 50 
که عمده آن در شرکت مازندران که با آموزش و پرورش قرارداد تولید کاغذ 
کتاب های درســی را دارد، انجام می شود. در اصل دولت با بالا رفتن نرخ ارز 
و مشکلات مربوط به واردات، کمک کرد این واحد به چرخه تولید برگردد. 
حدود دو تا  3000 تن نیز در سایر شرکت ها تولید می شود. تولید کاغذ تحریر 
در ســال 1392 تا 1393 بالاترین میزان، معادل 60 تا 80 هزار تن بود، اما 
بعد از آن افت شدید داشت و در نهایت سال قبل با قرارداد واحد مازندران با 
آموزش و پرورش دوباره تولید به 40 تا 50 هزار تن افزایش یافت.وی افزود: 
اما روی موضوع خودکفایی در همه محصولات مسئله وجود دارد، چرا که به 
لحاظ اقتصادی درست نیست. برای خودکفایی در هر بخش باید به منابع و 
مزیت ها نگاه کرد که در کاغذ تحریر صاحب مزیت نیستیم، چون باید خمیر 
وارد کنیم. به طور کلی با واردات کاغذ تحریر برای تنظیم بازار موافقم اما باید 
نیاز واقعی به کاغذ تحریر بدون تاثیر از رانت و فشار سیاسی مشخص شود 
و  بعد راجع به تولید تصمیم گیری کنیم.او درباره تغییرات نرخ کاغذ تحریر در 
سال های اخیر با بیان اینکه قیمت کاغذ هم تابعی از سایر متغیرها است، گفت: 
با توجه به اینکه بالای 70 درصد کاغذ تحریر وارداتی و تابع نرخ ارز است، البته 
معمولا کاغذ ارز ارزان تر دریافت می کند. در زمان تخصیص ارز 4200 تومانی 
به کاغذ هم مسائلی پیش آمد و در اصل به اسم کاغذ به نفع دیگران بود تا 
جایی که بخش زیادی از آن کاغذها بسته بندی مجدد و به عراق و افغانستان 
صادر می شد.وی در پاسخ به اینکه آیا در بخش واردات کاغذ مافیا وجود دارد؟ 
گفت: شخصا با مافیاسازی و سلطان سازی زاویه دارم، اما هستند کسانی که 
به بخش هایی متصل هستند و کاغذ وارد می کنند. مهم ترین مصرف کننده 
کاغذ در ایران، دولت است که از کاغذ تحریر برای تولید کتاب های درسی و 
غیره استفاده می کند. همچنین برخی واحدهای مربوط به کتاب های کمک 
درسی، ارز دریافت کردند و به اسم کنکور تجارت کاغذ کردند. به طور کلی 

ارز چندنرخی، رانت ایجاد می کند و ارز ارزان تر هم سر سفره مصرف کننده 
برنمی گردد. بنابراین موافق ارز تک نرخی هستم، اما چون فشار زیادی به مردم 
وارد می شود، شرایط امروز کشور آمادگی آن را ندارد.روغنی گلپایگانی با بیان 
اینکه مصرف واقعی کاغذ تحریر به نظر شخصی من حدود 200 هزار تن 
اســت، تصریح کرد: درخواست ما این است که وزارت صمت و ارشاد میزان 
مصرف کاغذ تحریر را به به تفکیک بخش های مختلف اعلام کنند تا تولید 
با آمارها تنظیم شود.به گفته این تولیدکننده مصرف کاغذ روزنامه نیز هفت 
سال پیش 130 هزار تن بود، اما به دلیل تغییر ساختار روزنامه ها که در دنیا هم 
شاهد هستیم، الآن به هشت تا 10 هزار تن رسیده است.وی با بیان اینکه در 
بحث واردات بین وزارت صمت و جهاد اختلاف هست، گفت: اما گاهی برای 
تنظیم بازار باید واردات انجام شود و با تولید انحصاری هم مخالفم که نتیجه 
آن بازار خودروی امروز است. اما دلیل اصلی پایین بودن تولید کاغذ در کشور، 
این است که قوانین بالادستی به نفع واردات است و حمایت و برنامه ریزی 
هم به اندازه کافی وجود ندارد؛ از جمله اینکه 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده 
به واردات تعلق نمی گیرد، اما بخش تولید باید آن را پرداخت کند. دلیل دیگر 
پایین بودن تولید کاغذ تحریر، خوب نبودن نظام بهره وری در کشور است. 
به طور کلی مشکلات زیرساختی اساسی برای تولید وجود دارد که از جمله 
آن ها می توان به مشکلات تامین آب، برق و گاز اشاره کرد.رئیس سندیکای 
کاغذ و مقوا با بیان اینکه برای افزایش تولید کاغذ تحریر به حمایت دولت نیاز 
است، گفت: دولت باید تضمین دهد کاغذ تولیدکنندگان را می خرد و همچنین 
با توجه به قوانین حمایتی از واردات این محصول، تضمین دهد قرار نیست 
به صورت ناگهانی ارز به واردات تخصیص داده شــود تا این کاغذها روی 
دست تولیدکنندگان بماند. برای مثال در سال های اخیر واحدی که در بندر 
امیر آباد فقط برای تولید کاغذ تحریر تولید شده بود، به دلیل عدم حمایت به 
سمت تولید کاغذ بسته بندی رفت.وی در ادامه با بیان اینکه در بخش کاغذ 
بسته بندی از واردکننده به صادرکننده تبدیل شده ایم، تصریح کرد: صادرات 
کاغذ بسته بندی در سال های اخیر به اروپا هم انجام شده، اما موانع صادراتی 
و مشــکلات دیپلماسی اقتصادی وجود دارد و تحریم مانع صادرات به اروپا 
است. صادرات کاغذ در سال گذشته حدود 80 هزار تن بوده که عمدتا بسته 
بندی بوده و بازار هدف هم عراق و افغانســتان بوده است، اما در سال های 
قبل به اروپا و ترکیه هم صادر می کردیم. ترکیه مصرف کننده بزرگی بود، 
اما در سال های اخیر دو واحد ساخت که یکی از آن ها در زلزله از بین رفت.

روغنی گلپایگانی درباره وضعیت تامین مالی این صنعت نیز گفت: یکی از 
مسائل دریافت 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده از واردات ماشین آلات است 
که قبلا دریافت نمی شد. درباره تامین مالی نیز بخاطر سیاست های انقباضی، 
سال گذشته وضعیت مناسب نبود. بنابراین سال گذشته تولید گران تر و تامین 
مالی سخت تر شده بود. اما امسال تازه شروع شده و نمی توان قضاوت کرد. 
در حال حاضر واردات کاغذ تحریر، ارز 28 هزار و 500 تومانی دریافت می کند، 
اما تخصیص آن بسیار سخت و طولانی است و پنج ماه هم طول می کشد. 
سیاست بازگشت ارز هم مشکلاتی برای صادرکنندگان و تولیدکنندگان ایجاد 
می کند.به گفته وی سال گذشته تولید کاغذ بسته بندی رشد داشت، اما میزان 
آن کم بود که دلیل آن جنگ روسیه و اوکراین است. روسیه مهد تولید خمیر 
کاغذ در دنیا است که در سال گذشته بخاطر تحریم ها، اروپایی ها محصولات 
این کشور را نخریدند و این محصولات با واسطه به ایران آمد و بازار ایران را 

بهم ریخت. بنابراین سال قبل برای بازار کاغذ بسته بندی، سال خوبی نبود.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: در 18 ماه 
گذشته 50 فروند هواپیما و هلیکوپتر به ناوگان هوایی 
کشور اضافه شده است که از این تعداد 20 فروند 

هواپیما سر خط آمده است.
کاپیتــان محمد محمدی بخش بعدازظهر دیروز در نشســت 
خبری اظهار داشت: در حال حاضر صنعت هوایی کشور بیش از 
550 فروند هواپیمای کوتاه برد، میان برد و بلند برد نیاز دارد ما برای 
ارتقاء تاب آوری صنعت حمل و نقل هوایی باید با تحریم ها مقابله 

کنیم که در این راستا 4 برنامه را در دستور کار قرار داده ایم.
وی توضیح داد: اولین برنامه ما برگرداندن تعدادی از هواپیماهای 
زمینگیر به ناوگان هوایی کشور است، ما 16 فروند هواپیمای زمین 
گیر داریم که بیش از 10 سال زمین گیر است؛ همچنین 68 فروند 
هواپیما داریم که بیش از 5 سال و کمتر از 10 سال زمین گیر است، 
32 فروند هواپیمای زمینگیر داریم که بین 2 تا 5 سال زمین گیر 
است و باید این هواپیماها به ناوگان هوایی کشور برگردد.وی بیان 

کرد: امروز 380 فروند هواپیمای عملیاتی داریم.
محمدی بخش ادامه داد: در موضوع توسعه در 18 ماه گذشته 
بیش از 50 فروند هواپیما و هلیکوپتر به ناوگان هوایی ما اضافه 

شده است که 20 فروند از این ناوگان سرخط است.
وی افزود: در موضوع سوم نوسازی ناوگان را دنبال می کنیم که 
سیاست ما این است که عدد قابل توجهی در سال 1402 برای آن 

اختصاص بدهیم تا ناوگان نوسازی شود.
محمدی بخش تصریح کرد: اگر بخواهیم جمع بندی کنیم در 
واقع برنامه ما این است که از 123 پرونده هواپیمای زمین گیر هرچه 
می توانیم هواپیما به چرخه پروازی برگردانیم؛ دومین موضوع ورود 
هواپیما توســط بخش خصوصی اســت که ادامه دارد، سومین 
موضوع تامین اعتبار در ســال 1402 برای نوسازی ناوگان است 
و چهارمین موضوع ما ساخت هواپیمای داخل با استراتژی است 
که در اصفهان انجام می شود کمیته ای در این باره تشکیل شده و 

در کارخانه هواپیما سازی اصفهان با بن سازه های جدید و قبلی 
این کار انجام می شود؛ هسا در این باره مجوز سازمان هواپیمایی 
را دارد و با همکاری وزارت صمت کارگروه ساخت هواپیما در حال 
پیشرفت است.وی اضافه کرد: پیش بینی می شود متوسط سن 

ناوگان هوایی کشور به 20 سال کاهش یابد.
نرخ بلیت هواپیما هنوز در شورای عالی هواپیمایی 

نهایی نشده است
وی گفت: هنوز در شورای عالی هواپیمایی میزان افزایش نرخ 
بلیت هواپیما نهایی نشده است، پیش بینی میکنیم تا 10 روز آینده 
این موضوع در شورای عالی هواپیمایی نهایی و برای بررسی و تایید 

به ستاد تنظیم بازار برود.
محمدی بخش اظهار داشــت: در بحــث قیمت بلیت هواپیما 
قانون گذار تکلیف را مشخص کرده است قبل از برنامه پنجم تعیین 
نرخ خدمات بر عهده ســازمان هواپیمایی کشوری بود و از سال 
95 طبق قانون برنامه متنوع سازی نرخ بلیت مطرح شد و تا سال 
99 جاری و ساری بود و نرخ ها در پروازهای داخلی طبق عرضه 

و تقاضا بود.
وی ادامه داد: پس از ایام پیک کرونا مطرح شد که قیمت گذاری 
در حوزه خدمات حمل و نقل هوایی بر عهده ستاد تنظیم بازار باشد 
در این راستا سازمان هواپیمایی کشور نظرات انجمن هواپیمایی 
را درباره نرخ دریافت می کند، در شورای عالی هواپیمایی بررسی 
می شود سپس به ســتاد تنظیم بازار می رود و پس از بررسی در 

ستاد ابلاغ خواهد شد.
وی تأکید کرد: مسئولیت اصلی در این موضوع بر عهده سازمان 

هواپیمایی و شورای عالی هواپیمایی کشوری است.
وی گفت: در اردیبهشت پارسال افزایش 30 درصدی نرخ بلیت 

هواپیما به ستاد تنظیم بازار رفت اما به دلایلی ستاد ابلاغ نکرد.
وی گفت:برای ســال 1402 انجمن شــرکت های هواپیمایی 
پیشنهاد داد با توجه به آنکه از تیر 1400 هیچ افزایش قیمتی در 
نرخ بلیت پروازهای داخلی نداشته ایم رشد 100درصدی در نرخ 
بلیت پروازها اعمال شود و از شورای عالی هواپیمایی بررسی شد و 
هنوز به نتیجه نرسیده است در این باره تا 10 روز آینده در شورای 
عالی هواپیمایی بررسی ها انجام خواهد شد و پس از آنکه به نتیجه 
برسیم این موضوع برای بررسی به ستاد تنظیم بازار می رود و پس 
از بررسی ستاد نرخ جدید بلیت هواپیما در پروازهای داخلی ابلاغ 

می شود.
 رئیس سازمان هواپیمایی کشوری تأکید کرد: همه بخش های 
صنعت در این موضوع کار کارشناسی انجام می دهند ما در موضوع 

ایمنی پرواز با هیچکس تعارف نداریم.
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